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س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

   كمبود كتابخانه هاي تخصصي در كشور
 اكبري – تهران: كمبود كتابخانه هاي تخصصي در كش��ور بس��يار 
مشهود است با توجه به اينكه بسياري از رشته ها تخصصي شده است و 
دانشجويان لازم است در مقاطع مختلف اطلاعات لازم را كسب كنند. 
كمبودها در اين زمينه سبب شده است دانشجويان و اساتيد سرگردان 
باشند. بهتر است وزارت علوم و وزارت ارشاد و ساير دستگاه ها و نهادهاي 

مربوط نسبت به احداث و ايجاد كتابخانه هاي تخصصي گام بردارند.

    براي كنترل مگس هاي سفيد از الان دست به كار شويد 
 رحماني- تهران: حالا كه فصل سرما رس��يده است و مسئولان در 
حوزه شهري و محيط زيست شهري مدعي هستند كه كاهش دما سبب 
كاهش جمعيت مگس هاي سفيد نشده است، پس بهتر است با انجام 
اقدامات لازم نسبت به جلوگيري از تبعات مگس هاي سفيد كاري انجام 

دهند تا سال آينده با مشكل مواجه نشوند.

  عضو هيئت علمي بيمارستان ش��هيد مدرس دانشگاه علوم پزشكي 
شهيد بهش��تي گفت: اخيراً اس��تفاده از قوزبندهاي خاصي كه طراحي 
آنها شبيه به كوله پشتي است توجه پزش��كان و بيماران را به خود جلب 
كرده اس��ت. وي افزود: تردميل به دليل فشار بيش��تري كه روي ستون 
فقرات و اندام ه��اي تحتاني وارد مي كند براي افزايش تراكم اس��تخوان 

مفيدتر است. 
   يك جراح و متخصص زنان، زايمان و نازايي اما و اگرها درباره امكان 

تعيين جنسيت با صداي قلب جنين را تشريح كرد. 
  بررسي محققان نشان مي دهد كه كمبود ويتامين D مي تواند با خطر 

افسردگي در افراد مرتبط باشد. 
  مديركل دفتر ارتقاي سلامت و خدمات باليني معاونت پرستاري وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: كمك پرستاري در چارت رسمي 

بيمارستان ها قرار مي گيرد. 
   با وجود اينكه هنوز چند ماهي تا پايان سال ۲۰۱۶ ميلادي باقي مانده 
اما ناسا در خبري اعلام كرده كه سال ۲۰۱۶ ميلادي به عنوان گرم ترين 

سال هاي ثبت شده ركورد جديدي را به خود اختصاص خواهد داد. 
   به مناس��ب هفته تربيت بدني و ورزش در نشست تخصصي حقوق 
ش��هروندي و حقوق ورزش��ي به نقش ورزش همگاني در پيشگيري از 
جرايم، نبود قوانين مناسب در اين حوزه و وظايف دولت در خصوص طرح 

جامع ورزش تأكيد شد. 
   مجري طرح هاي بزرگراهي س��ازمان مهندسي و عمران شهر تهران 
پيشرفت ۸۵ درصدي پروژه احداث ادامه بزرگراه شهيد حكيم در بخش 
حدفاصل تونل شهداي غزه تا تقاطع غيرهمسطح كاروانسراسنگي ۲، از 
اتمام عمليات سازه اي تمام تقاطع هاي غيرهمسطح اين مسير خبر داد. 

   مديرعامل اتحاديه تاكسيراني هاي شهري با اشاره به اينكه به زودي 
جشن نوسازي ۳۰ هزار تاكس��ي فرسوده برگزار مي ش��ود، گفت: براي 
صاحبان تاكس��ي كه امكان پرداخت ۵ ميليون تومان نقد براي نوسازي 
تاكسي را ندارند، وام ۳ ميليون توماني با سود ۸ درصد پيش بيني شده و 
اين افراد توسط اتحاديه تاكسيراني، شناسايي مي شوند و تسهيلات در 

اختيارشان قرار مي گيرد. 
   مديركل دفتر م��وزه تاريخ طبيعي و ذخاير ژنتيك��ي گفت: در حال 
حاضر در ايران بهره برداري اقتصادي از گاندو )تمساح پوزه كوتاه (اتفاق 
نمي افتد ولي مي توان در زمينه گردشگري و جذب توريست از آن استفاده 
كرد و در برخي روستاها اين امكان را فراهم كرد كه افراد براي بازديد از 
گاندوها در منطقه حضور يابند. اين امر مي تواند محل درآمدي براي مردم 

محلي نيز باشد. 
   رئيس سازمان حفاظت محيط زيست بيان كرد: جلب مشاركت مردم، 
يكي از اهداف دولت يازدهم اس��ت و در كنار آن كمك گرفتن از بخش 
خصوصي و تشكل هاي حفاظت از محيط زيست، از برنامه هاي ديگر اين 

دولت به شمار مي رود. 
   بر اساس آمارها در تهران تنها چهار مدرسه ويژه نابينايان وجود دارد 

كه دو مدرسه مختص دختران و دو مدرسه ديگر براي پسران است. 
   به اعتقاد يك كارش��ناس تغذيه مركز بهداشت، وجود مقادير خوب 
فيبر و نبود كلس��ترول در حبوبات باعث ايجاد سيري و كمك به تثبيت 
قندخون در سطح مطلوب مي شود. اين امر در افراد ديابتيك بسيار حائز 

اهميت است. 
   رئيس كميته محيط زيست شوراي اسلامي ش��هر تهران گفت: هر 
شهروند به طور متوسط سالي ۳ تا ۵ ميليون تومان به شهرداري پرداخت 
مي كند. بر اين اس��اس، اس��تفاده از امكانات و خدماتي همچون متروي 
مجهز، آسفالت مناسب، پارك و فضاي سبز مطبوع و در مجموع، شهري 

آراسته و منظم حق بديهي و طبيعي هر شهروندي است. 

 احداث 100 بيمارستان
 با 20 هزار تخت در كشور

معاون وزي�ر راه و شهرس�ازي از اح�داث حدود 100 بيمارس�تان 
ب�ا بي�ش از 20 ه�زار تختخ�واب در س�طح كش�ور خب�ر داد.
 محمد جعفر عليزاده، معاون وزير راه و شهرسازي در حاشيه بازديد از 
بيمارستان قائم)عج( در تويسركان اظهار كرد: دولت در مقوله سلامت 
كار ويژه اي در سطح كش��ور انجام داده و پروژه هاي زيادي را به نتيجه 

مي رساند، ما هم در همين راستا تلاش مي كنيم. 
وي اف��زود: تكمي��ل تع��داد زيادي پ��روژه را ب��راي س��ال هاي 9۵ و 
9۶ هدف گ��ذاري كرده ايم كه در اس��تان همدان ش��امل پروژه هاي 

شهرستان هاي بهار، نهاوند و تويسركان خواهد بود. 
مع��اون وزير راه و شهرس��ازي اضافه ك��رد: منابع مال��ي مربوط براي 
بيمارس��تان بهار از محل س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام)ره( و از 
اعتبارات دفتر مقام معظم رهبري تأمين ش��ده كه اميدواريم امسال 
اين پروژه را به نتيجه برس��انيم.  وي با بيان اينكه ما در برنامه شش��م 
پيشنهادات خاصي را ارائه كرده ايم، گفت: بيشترين تأكيد ما بر تكميل 
پروژه هايي است كه در اولويت هستند.  عليزاده در خصوص پروژه هاي 
سفر رياست جمهوري با اشاره به اينكه اتمام اين پروژه ها در سال جاري 
بس��تگي به تأمين اعتبار دارد، بيان كرد: س��ال 94 از نظر اعتباري به 
دليل كاهش شديد قيمت نفت و مسائل ناشي از تحريم ها سال بسيار 

دشواري بود. 
به گفته وي هم اكنون ۱۰۰ بيمارستان با بيش از ۲۰ هزار تختخواب در 
كشور در حال احداث است كه تحويل 4۰ بيمارستان از اين تعداد در 
اولويت قرار دارد.  معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه پروژه هاي 
در حال ساخت ما به اس��تانداردهاي روز مجهز مي شوند، اظهار كرد: 
اگر در طول ساخت و ساز، اس��تاندارد جديدي وارد شود، ما اين تغيير 

را لحاظ مي كنيم. 
 معرفي7 بيمارستان تهران به دليل تخلفات زيست محيطي 

به دستگاه قضايي
همچنين مدير محيط زيس��ت ش��هر تهران گفت: هفت بيمارستان 
در تهران به دليل تخلفات زيس��ت محيطي به دستگاه قضايي معرفي 
شدند و هم اكنون پرونده آنها در حال رسيدگي است.  محمد حسين 
بازگير افزود: اين بيمارستان ها هم در زمينه مديريت پسماند و هم در 
زمينه تصفيه خانه فاضلاب مشكلاتي داش��تند كه به رغم تذكرهاي 
داده ش��ده، اقدامي صورت نگرفت و پرونده آنها به دس��تگاه قضايي 

تحويل داده شد.

دبير كارگروه ساماندهي مد و لباس:

مدلينگ مجاز نداريم
دبيركارگروه ساماندهي مد و لباس اعلام كرد هم اكنون هيچ فعاليتي در 

حوزه مُدلينگ مورد تأييد كارگروه ساماندهي مد و لباس نيست. 
حميد قب��ادي گف��ت: با توج��ه ب��ه بررس��ي هاي ص��ورت گرفته و 
آسيب شناس��ي هايي كه انجام داديم به هيچ عنوان موضوع مُدلينگ 
در كشور ما رسميت ندارد و ما در آخرين اقدام حدود دو هفته گذشته، 
آيين نامه مربوط را كه آيين نام��ه داخلي دبيرخانه ب��ود لغو كرديم و 
دستورالعمل مربوط را كه در قوانين و مقررات كارگروه بود براي اولين 
جلسه كارگروه درخواست داديم كه در سند بالادستي هم لغو و حذف 
شود.  وي افزود: اين موضوع مشكلات جدي را براي مجموعه و كشور 
به وجود آورد. ما در ح��ال حاضر به هيچ عنوان دفت��ر مدلينگ مجاز 
و غيرمجاز نداريم، كلًا غيرمجاز اس��ت و بيش از پنج ماه اس��ت كه به 
مؤسسات مربوط ابلاغ كرديم كه هيچ فعاليتي در اين حوزه مورد تأييد 

كارگروه ساماندهي مد و لباس نيست. 

آموزش و پرورش اخيراً از اس�تان هاي كمتر 
برخوردار از جمله سيس�تان و بلوچستان، 
كرمان و خوزس�تان در صدر فهرست خريد 
خدمات آموزش�ي ياد مي كند، و در حالی با 
فرافکنی از اين فهرس�ت خود دفاع می كند 
كه اين مناطق در س�ال هاي اخير بيشترين 
مس�ئله را براي نيروهاي امنيتي، انتظامي، 
اطاعاتي و حفاظتي كشور به وجود آورده اند. 
تا پيش از اين علي اصغر فاني ،وزير مس��تعفي 
)بخواني��د مع��زول( آموزش و پ��رورش دولت 
يازدهم به عن��وان نفر اول مح��ل انتقادات در 
مورد خصوصي س��ازي و فرآيند خريد خدمات 
آموزشي قرار داش��ت. هرچند وي دست خوش 
چندان خوشايندي براي اين خوش خدمتي به 
دولت و سازمان برنامه و بودجه دريافت نكرد و 
مهرش رنگ بي مهري گرفت، با اين حال از آنجا 
كه روندي ك��ه وي پايه گذاري ك��رد، به مذاق 
خيلي ها خوش آمده و اهداف خيلي هاي ديگر را 
تأمين مي كند، بعيد است به اين زودي ها دست 
از سر آموزش و پرورش بردارد، مگر اينكه شوراي 
نگهبان قيد برخي ملاحظات را بزند و از ايراداتي 
كه به لايحه تأس��يس مدارس غيردولتي وارد 
دانس��ته نگذرد، مجلس در برنامه ششم هم به 
قرار برنامه پنجم آموزش و پرورش را از هرگونه 
واگذاري مدارس به بخش خصوصي منع كند و 
باز هم مگر اينكه دولت در معرفي گزينه جديد 
وزارت، فردي راديكال را انتخ��اب نكند وگرنه  
آش همان آش و كاسه همان كاسه خواهد بود، 

منتهي با صورتي تازه تر. 
    عش�ق معلم�ی خريدن�ی اس�ت ي�ا 

فروختنی؟!
ش��اهد مدعي هم اظه��ارات مجتبي زيني  وند، 
مديركل مدارس غيردولت��ي وزارت آموزش و 
پرورش است كه دقيقاً در روزي كه اين وزارتخانه 
درگير بودن يا نبودن وزير بود، از خريد خدمات 
آموزش��ي در مناط��ق محروم خب��ر مي دهد و 
از اس��تان هاي سيستان و بلوچس��تان، كرمان 
و خوزس��تان در صدر فهرس��ت خريد خدمات 
آموزش��ي ياد مي كند. وي اواخر هفته گذشته 
در گفت و گو با يكي از خبرگزاري ها در واكنش 
به اين پرس��ش كه »عنوان مي شود ارائه خريد 
خدمات آموزشي به جاي مدارس كم برخوردار 
در مدارس برخوردار صورت مي گيرد«، اظهار 
داشت: اولين شرط انتخاب مدرسه براي خريد 
خدمات آموزشي در كشور، اين است كه مركز 
آموزشي نيروي انساني وزارت آموزش و پرورش، 
معاونان پژوهش��ي و منابع انساني در مناطق و 
استان ها اعلام كنند كه با كمبود نيروي انساني 
مواجه هستند. اگر در منطقه اي نيروي آموزشي 
كم و كلاس درس خالي بود، مي توانند از ظرفيت 

خريد خدمات آموزشي استفاده كنند. 
زيني وند اف��زود: معمولاً در مناط��ق برخوردار 
به خريد خدمات آموزش��ي كمتر نياز اس��ت و 
اصلًا چيزي به ن��ام رانت در اين خصوص وجود 
ندارد، چراكه ش��رايط به شكلي است كه كسي 

نمي تواند اعمال نفوذ كن��د و حتماً بايد رئيس 
آموزش و پرورش منطق��ه، كمبود نيروي خود 

را اعلام كند. 
وي با بيان اينكه طي س��ه س��ال گذشته يكي 
از سياس��ت هاي اصلي وزير آموزش و پرورش، 
س��اماندهي نيروي انس��اني بوده است، تأكيد 
كرد: افرادي كه در مركز آموزش نيروي انساني 
آموزش و پ��رورش فعاليت مي كنن��د، در اين 
خصوص سختگيرانه عمل مي كنند و اين موضوع 
در اختيار مؤسسان مدارس غيردولتي و رئيس 

اداره مشاركت ها و مديركل استان نيست. 
مديركل مدارس غيردولت��ي وزارت آموزش و 
پرورش ياد آور شد: بنده به عنوان مسئول اعلام 
مي كنم كه به هيچ عنوان اعمال نفوذ و رانتي كه 
عده اي در خصوص خريد خدمات آموزشي بيان 
مي كنند، وج��ود ندارد.  وي اف��زود: در مناطق 
مرزي و محروم، خريد خدمات آموزشي انجام 
مي شود و اگر در بعضي مناطق مركز استان ها 
انجام شده باشد، در حواشي ش��هر است كه با 

كمبود جدي نيروي انساني مواجه بوده اند. 
    نشانی غلط در خريد خدمات آموزشی

ام��ا در صحبت هاي اين مس��ئول چن��د نكته 
نهفته اس��ت كه بعيد به نظر مي رس��د از نگاه 
صاحبنظ��ران دور بماند، نكاتي ك��ه مي توانند 

براي مباني امنيتي و هويتي كشور چالش ايجاد 
كنند؛ اول اينكه وي از خريد خدمات آموزشي 
به دلي��ل كمبود ني��رو خبر مي ده��د كه خود 
فرآيندي خارج از چارچوب قانوني جذب نيروي 
انساني در دس��تگاه تعليم و تربيت است و اين 
سؤال را مطرح مي كند كه فارغ از صلاحيت هاي 
حرفه اي افرادي كه تحت عنوان خريد خدمت 
وارد كلاس هاي درس مي شوند، صلاحيت هاي 
اخلاقي و معنوي و پايبندي اعتقادي آنها به نظام 
و اسلام از س��وي كدام نهاد سنجيده و تضمين 
مي شود؟ در كلاس هاي درسي با اين نيروها چه 

نسلي براي كدام آينده تربيت مي شوند؟ 
نكته بع��دي اين اس��ت كه مدي��ركل مدارس 
غيردولت��ي در گفت و گوي خود با رس��انه ها با 
فرافكني، مسئله را به سمت بهره برداري از رانت 
در خريد خدمات آموزشي و قاطعيت آموزش و 
پرورش در ممانعت از بروز اين اتفاق مي كشاند، 
در حالي كه اس��اس اين موضوع داراي اشكال 

است نه نحوه اجراي آن. 
علاوه بر اين در برابر اصرار آموزش و پرورش بر 
ادامه خريد خدمات آموزشي، واگذاري مدارس، 
افزايش مش��اركت ها به ويژه در مناطق دور از 
دسترس نظارت به بهانه كمبود اعتبار و چالش 
نيروي انس��اني ابهامات زيادي وج��ود دارد، از 

جمله اينكه آيا كمب��ود بودجه و اعتبار براي به 
خطر انداختن امنيت ساكنين مناطق يادشده 
توجيه مناسبي است؟ در چنين مناطقي كدام 
بخش خصوصي و با كدام ويژگي و با كدام نظارت 
و از همه مهم تر با كدام سرمايه و نيت وارد عرصه 
مدرسه داري مي شوند؟ آيا بخش خصوصي كه 
به دنبال گردش مالي و س��ود تضمين شده در 
فعاليت هاي خود است، مناطق كمتر برخوردار 
را كه احتمال كمتري براي بازگش��ت س��ود و 
حتي اصل س��رمايه در آنها وج��ود دارد، براي 
س��رمايه گذاري انتخاب مي كند؟ آيا تمام آنها 
با نيت قرب��ه ال��ي الله وارد گ��ود اداره مدارس 
مي ش��وند؟ آيا كنترل عملكرد اي��ن مدارس را 
به نهادهاي امنيتي و اطلاعاتي خواهيم سپرد؟ 
و آيا در اين صورت چن��د وقت بعد عده اي ادعا 
نخواهند كرد فضاي مدارس امنيتي است؟ چه 
امري باعث شده خطرات بالقوه اي مانند قاچاق 
و از همه مهم تر ترانزيت مواد مخدر، يارگيري 
تكفيري ها و سلفي ها از سوي مسئولان آموزش 
و پرورش در اين مناطق ناديده گرفته ش��ود؟ 
آيا خود را در قبال اين آس��يب ها اصلًا مسئول 

مي دانند؟ 
از سوي ديگر نكته قابل توجه ديگر اداره آموزش 
و پرورش در چرخ��ه اي بس��ته و دور از دنياي 
اطراف است كه اجازه اتخاذ تصميمات نزديك تر 
ب��ه منط��ق و جانب احتي��اط را به مس��ئولان 

وزارتخانه نمي دهد. 
به بيان ديگر مسئولان اين وزارتخانه در بهترين 
حالت يك مدير آموزش��ي محسوب مي شوند 
و هيچ تحليل��ي از فضاي سياس��ي، اقتصادي، 
فرهنگي، اجتماعي و حت��ي بين المللي جامعه 
ندارند، در غير اين  صورت به راحتي از روي خبر 
تعطيلي بيش از ۲ هزار مدرسه و نهاد آموزشي 
خصوصي در جريان كودتاي اخير تركيه از سوي 

دولت رسمي اين كشور نمي گذشتند. 
اين بدين معناس��ت كه تجربه هاي جهاني هم 
تأييد مي كنن��د مدارس و نهادهاي آموزش��ي 
خصوصي مي توانند به عنوان تهديد براي نظام 
يك كشور محسوب ش��وند. حال چه اطمينان 
خاطري در مسئولان سياستگذار عرصه تعليم و 
تربيت باعث شده اينطور بي محابا به دنبال ورود 
بخش خصوصي به آموزش و پرورش باشند و با 
چه استدلال و اطميناني نقاط راهبردي كشور را 
بي سر و صدا آن هم با امكانات دولتي، در اختيار 
بخش خصوصي مي گذارند؟ آي��ا اين نوع نگاه 

نمي تواند يكي از منافذ نفوذ به شمار برود؟ 
نگاه مادي به تعليم و تربي��ت از چه زماني وارد 
آموزش و پرورش ش��ده كه تا اي��ن حد در آن 
ريش��ه دوانده كه مديريتي چنين يكس��ونگر 
از دريچه منابع به فرآيند مق��دس امر تعليم و 

تربيت مي نگرد؟ 
گفتني است، عوامل نفوذي دش��من در نقاط 
مورد اشاره زيني وند در سال هاي اخير بيشترين 
مس��ئله را ب��راي نيروهاي امنيت��ي، انتظامي، 

اطلاعاتي و حفاظتي كشور به وجود آورده اند. 

  لايح�ه ه�واي پ�اك پ�س از س�ال ها تنف�س 
ش�هروندان در هواي ناپ�اك و آلوده ب�ا وجود 
قوانين متعدد و طرح جامع كاهش آلودگي هوا 
به تصويب نمايندگان مجلس ش�وراي اسامي 
رس�يد  تا بهانه هاي س�ازمان محيط  زيس�ت و 
دس�تگاه هاي متولي در اي�ن زمينه ب�ه آمدن 
باد و باران منتس�ب نش�ود. حال باي�د ديد در 
اجراي اي�ن لايحه كه به صنايع، خودرو س�ازان 
و ديگ�ر مناب�ع آلوده كنن�ده و آلاين�ده تأكيد 
شده اس�ت چگونه عمل خواهد ش�د تا از مرگ 
خاموش ش�هروندان و محيط  زيست جلوگيري 
به عم�ل آي�د و در عين ح�ال جل�وي عملکرد 
دس�ت هاي ناپاك را در مانع تراش�ي ها بگيرد. 
 از ابتداي سال تاكنون روزهاي هواي پاك به ۳۰ روز 
هم نرسيده است، اين در حالي است كه اوج آلودگي 
و آلايندگ��ي هوا و پدي��ده وارونگي ه��وا و تبعات 
روز هاي خاكستري را بايد در ماه هاي پاياني سال 
جست وجو كرد، زماني كه چشم چشم را نمي بيند 
و از فرط آلودگي هوا و و جود ذرات س��مي در هوا 
مدارس و حت��ي بعضاً ادارات به تعطيلي كش��يده 
مي شود، برنامه ها و طرح هاي نمادين و مقطعي به 
اجرا در مي آيد و سرانجام با تغييرات اقليمي و نزول 
رحمت الهي باد و باران، موهبت هواي پاك و سالم 
نصيب شهروندان مي ش��ود. هرچند تكيه آلودگي 
هوا بر باد ديگر بر باد رفته اس��ت اما ظاهراً لازم بود 
مس��ئولان با تصويب لايحه هواي پاك در مجلس 

بهانه تراشي ها را كنار بگذارند. 
 در اين زمينه ابتكار، رئيس سازمان محيط زيست از 
تصويب لايحه هواي پاك خبر مي دهد و مي گويد: 
در اين لايحه كه در مجلس ش��وراي اس��لامي به 
تصويب رس��يد به بح��ث ترافيك، خودروس��ازها 
و مس��ائل ديگري پرداخته ش��ده و دولت يازدهم 
گام هاي اصلي را در اين بخش برداش��ته است. اين 
لايحه در ۳4 ماده تهيه و به مجلس ارائه شده است و 
در آن به ساز و كارهاي مقابله با آلودگي هوا از جمله 

كنترل صنايع آلاينده، نح��وه مقابله با ريزگردها و 
ساير آلاينده ها مي پردازد و مجازات افرادي را كه با 
عدم رعايت اين قوانين زمينه آلودگي هوا را فراهم 

مي كنند نيز تعيين كرده است. 
پس از سخنان موافقان و مخالفان و رئيس سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت به عنوان نماينده دولت، 
مجلس ب��ا ۱۲۸ رأي موافق، چه��ار رأي مخالف و 
چهار رأي ممتنع از مجموع ۲۰۰ نماينده حاضر در 
صحن با كليات اين لايحه موافقت كرد و جزئيات آن 

نيز در جلسات آينده بررسي خواهد شد. 
  ضرر 30 ميلياردي به دليل كم كاري متوليان 

كاهش آلودگي هوا
رئيس سازمان حفاظت از محيط زيست در جلسه 
لايحه اصلاح قانون نحوه جلوگيري از آلودگي هوا 
در مجلس ب��دون ارائه عملكرد گزارش س��ازمان 
متبوع خود در زمينه كاه��ش آلودگي هوا فقط از 
زيان ۳۰ميلياردي كه مردم از آلودگي هوا متحمل 
مي شوند، سخن گفت.  معصومه ابتكار، با بيان اينكه 
آلودگي هوا همه مردم ايران را تحت تأثير قرار داده 

است، تأكيد كرد: ما در كشوري زندگي مي كنيم كه 
بخش عمده جمعيت مان چه به دلايل طبيعي و چه 
به دلايل صنعتي در معرض آلودگي هوا هس��تند. 
البته برخي روستاها كه ريزگردها به آنها نفوذ نكرده 
و فعاليت ه��اي صنعتي نيز در كنار آنها نيس��ت از 

هواي سالم بهره مي برند. 
روياي هواي پ��اك حالا با روزآمد ش��دن قوانين و 
ضوابط بهانه ها را از دستگاه هاي كم كار گرفته است، 
به گونه اي ك��ه رئيس س��ازمان حفاظت از محيط 
زيست با اش��اره به اينكه لايحه اصلاح قانون نحوه 
جلوگيري از آلودگي هوا از طرف دولت و با همكاري 
تمامي دستگاه هاي اجرايي تهيه شده، گفته است 
كه قوانيني درباره آلودگي هوا داشتيم اما اين قوانين 
امروز بايد روزآمد شوند. بر اين اساس پس از آنكه 
سال گذشته مقام معظم رهبري سياست هاي كلي 
را اب��لاغ كردند به موضوع آلودگي هوا حس��اس تر 
شديم زيرا بند اول اين سياس��ت ها به آلودگي هوا 

اختصاص داشت. 
ابتكار در س��خنان خود در مجلس در دفاع از اين 

لايحه آن را روزآم��د و فراگير توصيف ك��رده و با 
تأكيد بر اينكه تصويب لايح��ه هواي پاك تأثيرات 
گسترده اي در داخل كش��ور دارد، تأكيد مي كند 
طبق گزارشي كه پيشتر تهيه شده مردم 9 ميليارد 
دلار از آلودگي هوا زيان مي بينند كه اين رقم امروز 

حدود ۳۰ ميليارد دلار است. 
  دستان پاك براي اجراي لايحه هواي پاك 
 همواره تأكيد  مي شود كه در اجراي قانون، قانون 
ب��د از بي قانوني بهتر اس��ت. بر اين اس��اس، طرح 
جامع كاه��ش آلودگي هوا در بي��ش از يك دهه و 
اندي در دولت ها دست به دس��ت شده و هر دولت 
با اجراي ناقص بخش��ي از اين طرح نه تنها اسباب 
كاهش آلودگي هوا را فراهم نكرد بلكه با اجراي بد و 
مانع تراشي ها سبب شد اين طرح كه نام طرح جامع 
كاهش آلودگ��ي هوا را با خود به يدك مي كش��يد 
به سرانجام نرس��د.   نگاه سياسي به بحث آلودگي 
هوا، فضاي آلوده را آلوده تر س��اخت ت��ا جايي كه 
هر اقدام��ي در زمين��ه اجراي طرح ه��اي كاهش 
آلودگي هوا، رنگ سياسي به خود گرفت؛ از اجراي 
طرح هاي مقطعي گرفته ت��ا معكوس جواب دادن 
اجراي بنده��اي طرح جامع كاه��ش آلودگي هوا 
سبب شده غول آلودگي شكست ناپذير جلوه دهد 
و تهديد سلامت ش��هروندان را در پي داشته باشد. 
مرگ سالانه 4 هزار نفر بر اثر آلودگي هوا و تشديد 
انواع بيماري ها مؤيد اين موضوع است. بر اين اسا س 
لازم است اجراي لايحه هواي پاك فارغ از نگاه هاي 
سياسي و با شفاف س��ازي و اجرايي صحيح گام به 
گام با در نظر گرفتن مصلحت عمومي اجرايي شود 
و با به كار گيري س��از و كار هاي كارآمد وكارس��از و 
البته با نظارت هاي سيس��تمي از سوي دستگاه ها 
پيگيري و رصد ش��ود، از كم كاري و ناكارآمدي ها 
چشم پوشي نش��ود و جلوي پاس��كاري ها در اين 
زمينه گرفته ش��ود؛ در يك كلام، سياسي كاري ها 
و اقدامات غيركارشناس��انه و جناح��ي در محيط 

زيست پايان يابد. 

پاياني بر بهانه جويي هاي سازمان محيط زيست

 تكيه برباد، با تصويب »هواي پاك« بر باد رفت

نفوذ در آموزش و پرورش بدون وزير شتاب گرفته است
تربيت نسل آينده ايرانيان با واگذاری تعليم و تربيت به بيرون از حاكميت

بیژن یانچشمه
  گزارش 2

 عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس: 

 بركناري غندالي و فاني
 مانع تحقيق و تفحص نيست 

اع�ام  مجل�س  تحقيق�ات  و  آم�وزش  كميس�يون  عض�و 
وزي�ر  و  فرهنگي�ان  ذخي�ره  صن�دوق  بركن�اري  ك�رد 
نيس�ت.  تفح�ص  و  تحقي�ق  مان�ع  پ�رورش  و  آم�وزش 
حجت الاسلام عليرضا سليمي، عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات 
مجلس درباره وضعيت اخير صندوق ذخي��ره فرهنگيان و بركناري و 
بازداشت شهاب الدين غندالي اظهار كرد: وي متهم بود و افكار عمومي 
جامعه نيز خاطره خوش��ي از افراد متهم در مسائل مالي ندارند چراكه 
ش��اهد فرار افرادي مانند خاوري بودند.  وي اف��زود: قوه قضائيه حكم 
به بازداش��ت مديرعامل صندوق ذخيره فرهنگيان داده اس��ت و بايد 
منتظر ماند تا دادگاه وي برگزار ش��ود و به طور قطع مشخص شود كه 
آيا اتهاماتي دارد.  عضو كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس گفت: 
در صندوق ذخيره فرهنگيان شاهد مشكلات جدي هستيم كه بايد به 
طور شفاف به آنها پاسخ داده شود چراكه حقوق و منافع 9۰۰ هزار معلم 
مطرح است.  وي تأكيد كرد: با بركناري آقاي غندالي از صندوق ذخيره 
فرهنگيان و انتصاب فرد جديد همچنين عزل فاني، خللي در تحقيق 
و تفحص از صندوق فرهنگيان صورت نمي گيرد و اين موضوع با قوت 

بيشتري جريان خواهد داشت.

چمران خبر داد 

  مجلس به واريز ماليات ارزش افزوده
 به جيب وزارت كشور رأي نداد

مهم ترين دستاورد رايزني هاي اخير با نمايندگان مجلس اين بوده 
است كه پول حاصل از ماليات بر ارزش افزوده شهرها ديگر به خزانه 
استانداري، شوراي برنامه ريزي استان ها و وزارت كشور واريز نشود. 
 مهدي چمران، رئيس ش��وراي ش��هر تهران از برگزاري جلسه اي در 
كميسيون تلفيق مجلس خبر داد و گفت: اين جلسه منجر به رأي مثبت 
نمايندگان مجلس به اصلاح بندهاي تضعيف كننده جايگاه شوراها و 

شهرداري ها در برنامه ششم شد. 
 وي با انتقاد از اينكه تغيير روند تخصي��ص بودجه حاصل از ماليات بر 
ارزش افزوده از ش��هرها دس��تاوردي ندارد جز اينكه عمليات عمراني 
شهرها با عدم تخصيص و ديركرد اجرا مواجه شوند، تصريح كرد: هفته 
گذشته جلسه اي در كميسيون تلفيق مجلس برگزار شد كه منجر به 
رأي مثبت نمايندگان مجلس در اين كميسيون به اصلاح اين بندهاي 

تضعيف كننده جايگاه شوراها و شهرداري ها شد. 
وي با اشاره به اينكه اين تصميم كميسيون تلفيق حاصل ماه ها رايزني 
و برگزاري نشست هاي تخصصي شوراي عالي استان ها و مديريت هاي 
شهرهاي مختلف با نمايندگان مجلس دهم بوده است، گفت: آنچه كه 
مد نظر متخصصان حوزه شوراها و شهرداري ها بود در كميسيون تلفيق 
مجلس دهم رأي آورده است. به ويژه اينكه بودجه شهرداري ها گرفتار 
روند زمان بر تخصيص خزانه دولت نش��ود اما باي��د منتظر رأي گيري 
نهايي در صحن علني مجلس باشيم.  چمران افزود: مهم ترين دستاورد 
رايزني هاي اخير با نمايندگان مجلس اين بوده اس��ت كه پول حاصل 
از ماليات بر ارزش افزوده ش��هرها ديگر به خزانه اس��تانداري، شوراي 
برنامه ريزي استان ها و وزارت كشور واريز نشود. وی تأكيد كرد: تقريباً 
آنچه كه مد نظر شوراي عالي استان ها و شهرداري هاي سراسر كشور 
بود، در كميس��يون تلفيق به تصويب رسيد تا ش��اهد تضعيف جايگاه 

شوراها و كمبود منابع مالي شهرداري ها نباشيم. 

 ۸0 درصد منابع آبي كلانشهرها 
در آستانه نابودي است

رئيس س�تاد محي�ط زيس�ت ش�هرداري ته�ران ب�ا اش�اره به 
محدودي�ت مناب�ع آب در ته�ران و ديگ�ر مناطق كش�ور اعام 
كرد در ص�ورت ع�دم مديريت اي�ن موض�وع از س�وي دولت تا 
20 س�ال آين�ده 80 درص�د مناب�ع آب�ي از بي�ن م�ي رود. 
محمدمهدي گلمكاني درباره وضعيت لوله هاي فرس��وده شبكه آب و 
فاضلاب تهران و هدررفت آب افزود: موقعيت منابع حياتي و مخصوصاً 
آب براي كشور ما بسيار حائز اهميت اس��ت زيرا تا ۲۰ سال آينده ۸۰ 
درصد منابع آبي تهران و كلانشهرها از بين خواهد رفت.  وي با اشاره به 
اينكه اگر تصميم گيري صحيح براي مديريت آب گرفته نشود ۸۰ درصد 
منابع آب ما از دس��ت خواهد رفت، افزود: آن وقت با يك بحران بسيار 
شديد مواجه خواهيم شد كه آن زمان حاكميت بايد يكي از مهم ترين 
اولويت هاي خود را حفاظ��ت از منابع حياتي از جمل��ه آب قرار دهد.  
رئيس ستاد محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران ضمن بيان 
اين نكته كه دولت بايد براي تمام فرآيند آب و تصفيه آن برنامه داشته 
باشد، خاطر نشان كرد: در بحث مديريت آب هاي كشاورزي، مديريت 
آب هاي سطحي، استفاده از آب باران و مديريت آب مصرفي شهروندان 
بايد مورد بازنگري و اولويت دولت قرار بگيرد تا بشود جلوي اين بحران 
را گرفت.  گلمكاني از آگاه كردن آحاد جامعه درباره استفاده از الگوي 
صحيح مصرف س��خن گفت و تصريح كرد: باي��د نهادهاي فرهنگي و 
رسانه ها روي اين موضوع كار كنند و آب به صورت يك اولويت بسيار 
جدي و نه شعاري در دستور كار دولت قرار بگيرد.  رئيس ستاد محيط 
زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران درباره نحوه برخورد با لوله هاي 
فرسوده شبكه آب و فاضلاب تهران گفت: بايد ببينيم تدبير دولت در اين 
مورد چيست و مي خواهد چه كند. شايد بخواهد از روش سرمايه گذاري 
خارجي اس��تفاده كند اما به نظر من هرگونه س��رمايه گذاري در اين 
بخش هزينه نيست و به نوعي سرمايه گذاري براي توسعه پايدار كشور 
محسوب مي شود.  وي استفاده از ظرفيت سيستم بازچرخاني شبكه 
فاضلاب را يكي ديگر از روش هاي مثبت كنترل آب دانست و اظهار كرد: 
بايد سيستم فاضلاب طوري مديريت ش��ود كه باعث كاهش آب هاي 
زير سطحي شهر نش��ود. بايد آب فاضلاب تصفيه و بازچرخاني شود تا 

براي ارتقا و آبياري فضاي سبز شهري استفاده شود. 

نفیسه ابراهیم زاده انتظام 
  گزارش یک
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